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فهیم مدیر پلتفرم شاد: 
پیشنهاد اکید ما استفاده 
از سرویس کلاس مجازی 
است که امکانات بیشتری 
در اختیار دانش آموزان 
و معلمان قرار می دهد تا 
آنان یک کلاس تعاملی را 
به کمک تخته هوشمند، 
ارتباط دوسویه تصویری، 
اسکرین شاد، پرسش و 
پاسخ های کلاسی و … را 
داشته باشند در حالیکه 
فضای کنونی شاد بیشتر 
برای ارسال متن و صدا 
طراحی شده است

به دنبال گسترش استفاده از تلفن های همراه 
هوشمند، این ایده برای اولین بار در سال های شیوع 
بیماری منحوس کرونا شکل گرفت که می توان به 
کمک گوشی های هوشمند، مدارس را به خانه ها برد. 
ایده ای که از سال های قبل از شیوع این بیماری در 
آموزش و پرورش شکل گرفته و براساس آن، بسیاری 
از مدارس غیردولتی به کمک پلتفرم های خارجی 
را با گوشی های هوشمند  آموزش خود  از  بخشی 
ارائه می دادند. شیوع کرونا آموزش و پرورش را ناچار 
کرد خیلی سریع به فکر تولید یک نسخه داخلی و 
ملی برای آموزش باشد و در این مسیر هم یکی از 
 اپراتورهای تلفن همراه با راه اندازی شاد به این فضا 

کمک کرد.
وزیر  میرزایی  حاجی  محسن  سال ۱۳۹۹  اوایل 
آموزش و پرورش در سخنانی در خصوص  وقت 
وارد  خودمان  میل  با  ما  بود:  گفته  شاد  شبکه 
سمت  به  را  ما  شرایط،  بلکه  نشدیم  شبکه  این 
آموزش های مجازی پرتاب کرد و ناگزیر بودیم برای 
اینکه تعطیلی مدرسه به تعطیلی آموزش نینجامد 

شبکه آموزشی ایجاد کنیم.
با این حال با وجود گذشت بیش از ۴ سال از 
آن زمان و آزمون و خطاهای بسیار در مورد آموزش 
مجازی، متأسفانه شبکه شاد هنوز آن طور که لازم 
آموزش  برای  قوی ای  پشتیبانی  نتوانسته  است 
مجازی باشد. مصداق بارز آن نیز می تواند همین 
تعطیلی های یک هفته اخیر باشد که نشان داد، شاد 
تا چه حد ناکارآمد است! ناکارآمدی که صدای و الدین 

و معلم ها را نیز در آورده است.

شاد و کلاس های مجازی آینده 
خشایار فهیم مدیر پلتفرم شاد هم، البته منکر 
مشکلات این نرم افزار نیست. وی در گفت و گو با 
»شهروند« در این باره می گوید:پلتفرم شاد در برهه 
حساس شیوع کرونا و با کمک متخصصان ایرانی و با 
لحاظ کردن فوریت زمانی، طراحی شد و به اجرا در آمد. 
در نتیجه طبیعی بود که مشکلاتی هم داشته باشد.

از تجربه دوره کرونا، مشکلات نرم افزار شاد  بعد 
احصا شد و از حدود 2 سال قبل همکاران ما، شروع 
به رفع تدریجی آن کردند. یکی از این قابلیت ها، ایجاد 

ظرفیت جدیدی به نام کلاس مجازی بود. 
وی ادامه می دهد: در همین راستا و در تعطیلی 
اولاً  که  کردیم   توصیه  هم  مدارس  به  اخیر  های 
به  را  شاد  شبکه  در  کلاس ها  برگزاری  زمانبندی 
گونه ای طراحی کنند که در ساعات اوج مصرف نباشد 
واین پلتفرم به یکباره شاهد حضور حجم زیادی 
از مخاطبان نباشد و ثانیا از ظرفیت جدید شاد که 
همین کلاس های مجازی است استفاده کنند. با 
این حال در هفته ای که گذشت، تعطیلی ها باعث 
شد تا حجم دانش آموزانی که از این نرم افزار استفاده 
می کردند حتی به ۳ میلیون نفر هم برسد که همین 
امر، باعث بروز اختلال در عملکرد آن شد. وی با 
 ۱۵ تا ۱۶ میلیون نفر به صورت 

ً
اشاره به اینکه حدودا

روزانه از شاد استفاده می کنند؛ گفت: فکر می کنم که 
بیشترین تعطیلی را در هفته اخیر داشتیم که بیشتر 
استان ها با مجازی شدن مدارس خود مواجه شدند 
و فکر نمی کنم که بار ترافیک بیشتری به شبکه شاد 

اضافه شود.
وی در پاسخ به این سوال که چه تدابیری برای 
حل این معضل از سوی شاد اندیشیده شده است 
گفت:  با توجه به این مسئله که این شرایط تکرارپذیر 
خواهد بود، ما از قبل تمهیداتی را برای این مسئله 
در نظر گرفته بودیم. یعنی یک بخش به نام کلاس 
مجازی، به شبکه »شاد« اضافه شده است که کلاس 
ها می تواند با کمترین اختلال در آنها برگزار شود.      
فهیم در پاسخ به سوالی در مورد دلایل برتری کلاس 
های مجازی نسبت به کلاس های غیرحضوری شاد 
نیز می گوید: پیشنهاد ما استفاده از سرویس کلاس 
مجازی است که امکانات بیشتری در اختیار دانش 
آنان یک کلاس  آموزان و معلمان قرار می دهد تا 
تعاملی را به کمک تخته هوشمند، ارتباط دوسویه 
های  پاسخ  و  پرسش  شاد،  اسکرین  تصویری، 
کلاسی و … را داشته باشند در حالیکه فضای کنونی 
شاد بیشتر برای ارسال متن و صدا طراحی شده 

است.  
مدیر پلتفرم شاد در مورد هزینه بر بودن این 
هقته  یک  طی  خوشبختانه  گوید:  نیزمی  پلتفرم 
گذشته که مدارس تعطیل شدند، این کلاس ها نیز 
کاملا رایگان بودند اما در عمل این نرم افزار) که یکی 

از لینک های شاد محسوب می شود(، هزینه هایی 
باید مدارس بپردازند.  که  اینترنت و... دارد  مانند 
گرچه آموزش و پرورش در حال طراحی یک مدل 
خاص است تا این کلاس های مجازی را رایگان کند 
اما هنوز در مورد این سازوکار، اطلاعات دقیقی به ما 
– که زیر مجموعه همراه اول محسوب می شویم - 

منتقل نشده است.   
آیا شاد می تواند نیازهای  فهیم در مورد اینکه 
کلاس های مجازی دانش آموزان را در آینده برآورده 
کند نیز می گوید: معتقدم که همین پلتفرم شاد 
می تواند نیازهای آموزشی دانش آموزان ما را مرتفع 
نماید و نیازی به ابزار و نرم افزار جدیدی نیست. دلیل 
آن نیز استفاده ۱۳ میلیون کاربر از این نرم افزار است. 
اما من هم معتقدم که باید مشکلات این نرم افزار 
برطرف شود که البته فکر می کنم در آینده ای نزدیک 
نیز این مشکلات مرتفع  شود. ضمن آنکه می توانیم 
ظرفیت کلاس های مجازی نیز که هم اینک حدود 
۱00 هزار کاربر در لحظه است را افزایش دهیم تا حجم 
بیشتری از دانش آموزان بتوانند از آن استفاده کنند. 
به نظر می رسد در صورت تعطیلی  ترتیب  بدین 
های احتمالی آینده، مشکلات دانش آموزان کمتر 

خواهد بود.   

پایین آمدن کیفیت آموزش 
 در این میان معلم ها نیز 
دارند.  را  خود  های  گلایه 
دبیر  داوری،  محمد 
و  تهران  های  دبیرستان 
در  آموزشی  کارشناس 
»شهروند«  به  مورد  این 
می گوید: اصولا شبکه شاد به قدری با مشکل 
بدون  تواند  می  کلاسی  کمتر  که  است  مواجه 
سرعت  اینقدر  یعنی  شود.  برگزار  آن  در  دردسر 
انتقال اطلاعات در آن پایین است که شما برای 
بار تلاش  باید چندین  گذاشتن یک پیام ساده 
کنید و کلی معطل شوید. تازه اگربتوانید وارد این 

شبکه شوید! 
از  شبکه  این  عملا  یعنی  دهد:  می  ادامه  وی 
سیستم آموزشی بخش زیادی از مدارس ما حذف 
را   هایشان  کلاس  دهند  می  ترجیح  آنها  و  شده 

درواتساپ یا تلگرام .و.... برگزار کنند.
آینده نیز  به اعتقاد داوری، اگر قرار باشد که در 
کلاس های غیرحضوری تشکیل شود، باید از همین 
الان بسترهای آن فراهم باشد. وی در این زمینه می 
گوید: این بسترها شامل بسترهای نرم افزاری و 
سخت افزاری است. مثل سرعت اینترنت و گوشی 
همراه. اولا که برای برگزاری کلاس های مجازی باید 
گوشی های جدید و کاملی داشته باشید تا بتوانید 
به راحتی تصویر و فیلم و ... را منتقل کنید و ثانیا باید 
سرعت اینترنت به حدی باشد که بتواند این حجم 
از کلاس هایی را که برگزار می شود را پشتیبانی کند. 
الان تمام معلم ها از گوشی ها و تبلت ها و لپ تاب 
های خودشان برای برگزاری این کلاس ها استفاده 
می کنند در حالیکه  معلم اصلا وظیفه ای ندارد که 
از وسایل شخصی اش برای آموزش دانش آموزان 
استفاده کند. بنابراین اگر می خواهیم در آینده نیز با 
کلاس های مجازی با مشکل مواجه نشویم باید در 

عمل بسترهای آن را فراهم کنیم. 

 ]حمید رضا خالدی[ هنوز یک هفته از سخنان وزیر آموزش و پرورش که گفته بود؛ »کیفیت را با رویکرد عدالت به وسیله شبکه شاد طراحی و دنبال می کنیم« 
نگذشته بود که تعطیلی های ناشی از آلودگی و برودت هوا، بارش برف، ناترازی انرژی، این شبکه را با چالشی جدی همراه کرد. چالشی که ناشی از ناتوانی این شبکه در 
رفع نیازهای آموزشی معلمان و دانش آموزان و برگزاری کلاس های مجازی بود. حالا اما متولیان شبکه شاد که به نوعی جزء زیر مجموعه های همراه اول محسوب 
می شود، مدعی هستند که شاد نه تنها توانسته نیازهای این دوره را برطرف کند که موفق شده با رونمایی از بخش جدیدی در این پلتفرم به نام کلاس مجازی، 

مشکلات کنونی را نیز تا حدود زیادی حل کند. آنها بر این باورند که شاد همچنان بهترین گزینه برای آینده کلاس های مجازی مدارس ایرانی است.

مــدارس،  روزهــای  ایــن  پــی  در  پــی  هــای  تعطیلــی 
بدجــوری والدیــن را کلافــه کــرده اســت. ماندانــا ناصــری 
بــه عنــوان مــادری کــه دو فرزنــد مدرســه ای دارد کــه 
ــه  ــه ب ــن زمین ــت. وی در ای ــن اس ــن والدی ــی از همی یک
»شــهروند« مــی گویــد: اول اینکــه اصــولا متصل شــدن 
به شــبکه شــاد بســیار مشــکل اســت و حتی در برخی 
از مــوارد امــکان دسترســی به کلاس هــای درس وجود 
نــدارد. تــازه اگــر هــم بچــه هــا بتواننــد وارد کلاس هــای 
مجــازی شــوند، دایــم از کلاس هــا بیــرون مــی افتنــد! بــه 
زبــان ســاده ایــن مشــکلات باعــث شــده تــا بچــه هــای 
مــا عمــلا نتواننــد چیــز زیــادی از این کلاس هــای آنلاین 

یــاد بگیرنــد.
ــا  ــه ه ــا بچ ــده ت ــث ش ــه باع ــن روی ــه ای ــر اینک ــا ذک وی ب
ــرای همیــن بســیاری از  ــد:  ب اســترس بگیرنــد مــی گوی

معلــم هــا بــرای برگــزاری کلاس هــای خــود بــه ایتــا و بلــه 
رو مــی آورنــد چــون مشکلاتشــان کمتــر اســت. 

رضــا نیــز یکــی دیگــر از اولیایــی اســت کــه ایــن روزهــا از 
دســت شــبکه شــاد و شــیوه درس خوانــدن فرزنــدش 
اینترنــت اشــاره  کنــدی  بــه  کلافــه شــده اســت. وی 
کــرده و بــه »شــهروند« مــی گوید:واقعیــت ایــن اســت 
کــه اینترنــت در بســیاری از نقــاط بــه قــدری ضعیــف 
اســت کــه عمــاً اســتفاده از ایــن پلتفــرم را غیرممکــن 
مــی کنــد. وی تصریــح مــی کنــد: وجــود چنیــن اختــلال 
هایــی باعــث مــی شــود تــا فرزنــدان مــا کــم کــم نســبت 
را  آن  و  شــوند  خیــال  بــی  هــا  کلاس  در  حضــور  بــه 
جــدی نگیرنــد همیــن مســاله نیــز عاملــی شــده بــرای 
مشــکلات،  ایــن  می افزایــد:  او  هــا.  خانــواده  نگرانــی 
عــلاوه بــر ایجــاد اختــلال در رونــد تحصیــل فرزندانــش، 

نوعــی بی خیالــی و ســبک شــمردن تحصیــل را بــرای 
دانــش آمــوزان ایجــاد می کنــد. همیــن عامــل نگرانــی 
خانواده هــا را دو چنــدان خواهــد کــرد.وی نیــز مدعــی 
از  والدیــن  از  دیگــری  تعــداد  همــراه  بــه  کــه  اســت 
واتســاپ برای ارتباط با معلمان و حضور فرزندانشــان 
در کلاس هــا اســتفاده مــی کند.رضــا بــا اشــاره بــه اینکه 
نبایــد بــه ایــن پلتفرم هــای خارجــی به عنــوان جایگزین 
قطعــی شــاد نــگاه می کــرد مــی افزایــد: واتســاپ و ســایر 
پلتفــرم هــای اینچنینــی والدیــن و معلــم هــا را قــادر 
ــام ارســال و دریافــت کننــد و تکالیــف  ــا پی مــی کننــد ت
را بررســی کننــد امــا اگــر یــک پلتفــرم ملــی واحــد ماننــد 
شــاد بــا قابلیــت همــه جانبــه وجــود داشــته باشــد 
آمــوزان  دانــش  و  هــا  معلــم  آموزشــی  نیازهــای  کــه 
را برطــرف کننــد، کســی دیگــر ســراغ ایــن پلتفــرم هــا 
نمــی رود! ایــن امــر نیــز میســر نمــی شــود مگر بــا بهبود 
زیرســاخت های فنــی و ارتباطــی بــرای تضمیــن آمــوزش 

بــدون وقفــه بــرای همــه دانش آمــوزان و معلمــان. 

گلایه های والدین

برگزاری »حضوری« 
امتحانات نهایی در 

مدارس کشور
برگزاری  از  پرورش  و  آموزش  وزیر 
امتحانات نهایی به صورت »حضوری« در 

مدارس کشور خبر داد.
ستاد  جلسه  در  کاظمی  علیرضا 
مدیران  حضور  با  که  آزمون ها  عالی 
در  برخط  صورت  به  کشور  سراسر  کل 
برگزار  پرورش  و  آموزش  وزارت  محل 
حضرت  ولادت  روز  تبریک  ضمن  شد 
فاطمه)س( با تأکید بر این که در برنامه 
ریزی، سیاستگذاری ها و مسائل اجرایی 
هستیم  دقیق  و  کافی  دقت  نیازمند 
گفت: در صورت عدم رعایت موارد فوق، 
آموزش و پرورش با چالش های جدی 

مواجه خواهد شد.
وی ادامه داد: لذا ضروری است تمام 
بخش های  در  را  احتمالی  سناریوهای 
مختلف پیش بینی کنیم. همچنین با 
توجه به قطعی برق، باید هماهنگی های 
و  مشکل  بدون  برگزاری  جهت  لازم 

چالش آزمون ها، انجام شود.
کاظمی به امتحانات داخلی مدارس 
مدیریت  و  اختیار  افزود:  و  کرد  اشاره 
برگزاری امتحانات داخلی باید به مدارس 
و ادارات مناطق با توجه به شرایط استان 
تفویض شود. همچنین ضرورت دارد 
مدیران آموزش و پرورش در این باره با 

استانداران هماهنگ باشند.
وزیر آموزش و پرورش به امتحانات 
نهایی اشاره و تصریح کرد: در کل کشور 
به  داریم.  اجرایی  حوزه   ۱200 به  قریب 
میانگین  طور  به  منطقه  هر  عبارتی 
نزدیک به 2 حوزه خواهد داشت. انتظار 
و  درایت  با  منطقه  مدیران  می رود 
هماهنگی، آزمون ها را با کمترین چالش 

برگزار کنند.
وجه  هیج  به  که  کرد  تأکید  وی 
امتحانات نهایی تعطیل نخواهد شد 
و در این خصوص ضرورت دارد با رایزنی 
آزمون ها  برگزاری  جهت  استانداران 

اقدامات لازم انجام شود.

بررسی لایحه اصلاح قانون 
به کارگیری سلاح توسط 

ماموران

ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی 
شورای  مجلس  خارجی  سیاست  و 
قانون  اصلاح  لایحه  بررسی  از  اسلامی 
ماموران  توسط  سلاح  کارگیری  به 
نیروهای مسلح در موارد ضروری در این 

کمیسیون خبرداد.
 ابراهیم رضایی در توضیح نشست 
سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون 
به  اسلامی  شورای  مجلس  خارجی 
خبرنگاران گفت: در ابتدای این نشست 
بین  تحولات  و  داخلی  اخبار  بررسی 
المللی با حضور اعضا، بحث و بررسی شد 
و نمایندگان دیدگاه های خود را در این 

باره بیان کردند.
ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی 
در  افزود:  مجلس  خارجی  سیاست  و 
بخش دوم این نشست لایحه اصلاح 
قانون به کارگیری سلاح توسط ماموران 
با  ضروری  موارد  در  مسلح  نیروهای 
حضور نمایندگان دستگاه های مرتبط 

مورد بررسی قرار گرفت.
 وی یادآور شد: رئیس کمیته دفاعی 
مجلس  ملی  امنیت  کمیسیون 
گزارشی از بررسی این لایحه در کمیته 
ادامه  در  و  داد  ارائه  اعضا  به  مذکور 
کمیسیون  اعضای  پیشنهادهای 
 ۱۸ لایحه  مختلف  مواد  و  بندها  و 
ماده ای، مورد بحث و بررسی اعضا قرار 

گرفت.
 رضایی خاطرنشان کرد: لایحه فوق 
در نهایت برای بررسی بیشتر به کمیته 

دفاعی کمیسیون ارجاع شد.

بررسی »فوق العاده 
خاص« پرستاری در دولت

سازمان  رئیس کل  نجاتیان،  احمد 
نظام پرستاری از برگزاری شورای بررسی 
تغییر  و  پرستاران  اضافه کار  افزایش 
منابع پرداخت اضافه کاری پرستاران در 

روزهای آینده خبر داد. / ایسنا

ارزبری۱۴۰میلیون دلاری 
مکمل ها

رئیس  کبریایی زاده،  عباس 
مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکای 
کل  اینکه  بیان  با  ایران  غذایی  رژیمی 
مکمل ها  تولید  برای  ارزی  وابستگی 
از ورود  حدود ۱۴0 میلیون دلار است، 
گسترده مکمل های ورزشی قاچاق به 

باشگاه ها انتقاد کرد./ تسنیم

 ۵۲ درصد سالمندان 
زنان هستند

سیدجواد حسینی، رئیس سازمان 
برای  ویژه  برنامه  از  کشور  بهزیستی 
گفت:  و  داد  خبر  تنها  سالمند  زنان 
تشکیل  زنان  را  سالمندان  درصد   ۵2
برنامه   2 منظور  همین  به  دهند.  می 
ویژه برای مواجهه با این پدیده داریم 
دومی  و  آنها  ازدواج  حوزه  در  اولی  که 
این  با  مواجهه  برای  زنان  آموزش 

شرایط است./ فارس

از هیچ قدمی برای رفع 
موانع رشد زنان ایرانی 

یغ نخواهیم کرد در

جمهور  رئیس  معاون   ، بهروزآذر
بر  تاکید  با  خانواده  و  زنان  امور  در 
اینکه خود را متعهد به اجرای بندهای 
پانزدهم و شانزدهم برنامه کلی هفتم 
می دانیم، گفت: از هیچ قدمی برای رفع 
موانع رشد زنان ایرانی دریغ نخواهیم 

کرد./ ایرنا

  ۳۸ درصد فرهنگیان 
نیازمند مسکن

و  رفاه  مدیرکل  ؛  نیکفر مهدی 
با  پرورش  و  آموزش  وزارت  پشتیبانی 
اشاره به اینکه ۳۸ درصد فرهنگیان به 
زمین های  گفت:  دارند،  نیاز  مسکن 
مازاد معرفی شده برای مولدسازی، به 
ساخت مسکن فرهنگیان اختصاص 

خواهد یافت. / تسنیم

لودگی  افزایش شاخص آ
به حد بسیار ناسالم 

به  نسبت  هواشناسی  سازمان 
شاخص  و  آلاینده ها  غلظت  افزایش 
آلودگی به حد بسیار ناسالم و آستانه 
قم،  ج،  کر تهران،  در  امروز  از  خطرناک 
، اراک، قزوین، مشهد و  اصفهان، اهواز

زنجان خبر داد./ ایرنا

توضیح وزارت بهداشت در 
مورد  نابینا شدن بیماران 

در یک بیمارستان 
و  عالی  مشاور  جعفریان،  علی 
نابینا  علت  بهداشت  وزیر  جانشین 
شدن ۹ نفر در یکی از بیمارستان های 
تهران را استریل نبودن وسائل درمان 
گفت:  و  کرده  اعلام  انسانی  خطای  و 
استریل  غیر  شرایط  چنین  نتیجه 
عفونت چشمان بیماران بوده است./ 

فارس

فاطمه و زهرا درصدر نام 
دختران ایرانی

ثبت  سازمان  جمعیت  رصد  مرکز 
احوال کشور اعلام کرد: نام های فاطمه 
کشور  کل  نام دختران  و زهرا رکورددار 

هستند./ ایرنا

اخبار جامعه

اخبار جامعه

اخبار جامعه  »شهروند« در گفت و گو با متولی پلتفرم »شاد« و کارشناسان
 ابعاد مختلف عملکرد این شبکه آموزشی را بررسی می کند

 »شاد« و معمای پر         ابهام
 آینده آموزش مجازی


